Navneord (Substantiver)
Navneord betegner levende væsener, ting og begreber.
Tyske navneord begynder altid med stort bogstav
På dansk er der to køn: fælleskøn (en bi) og intetkøn (et bord) 
På tysk er der tre køn:
hankøn, hunkøn, intetkøn
Eksempler: en bold = ein Ball, en kat = eine Katze, en bil = ein Auto   








På latin og på tysk hedder hankøn, hunkøn, intetkøn:
maskulinum, femininum og neutrum.
Når du slår op i din ordbog, vil du møde disse betegnelser:
hankøn (m.)                  hunkøn (f.)    	     intetkøn (n.)







Der findes nogle regler, som kan være til hjælp, når man skal bestemme kønnet på navneord, men pas på, der findes desværre mange undtagelser til reglerne; er du i tvivl må du slå op i en ordbog eller online tjekke Duden online.






Hankøn (m.):
	Mandlige væsener
	Der Mann, der Vater, der Junge, der Chef, der Mensch, der Onkel, der Kunde, der Bäcker

	Navne på årstider, måneder, ugedage og dele af dagene
	Der Abend, der Morgen, der Sommer, der Tag, der Monat, der Montag

	Substantiv der er dannet af stammen på et verbum uden at der er tilføjet nogen endelse. 
	der Schrei, der Fall, der Gang, der Lauf, der Kauf

	Verdenshjørner
	Der Norden, der Süden, der Osten, der Westen

	Disse navneord som ender på  -   er almindeligvis hankøn: 

	-el
	der Löffel
	-ant
	der Fabrikant

	-er (navneord afledt af udsagnsord)
	der Wecker
	-ast
	der Palast

	-ich
	der Teppich
	-eur/
-ör
	der Friseur, der Deserteur, der Frisör

	-ing
	der Hering, 
der Frühling
	-ier
	der Kavalier

	-s
	der Schnaps
	-ismus
	der Realismus, der Egoismus

	-or
	der Humor, der Motor    
	-ist
	der Humanist



Hunkøn (f.):
	Kvindelige væsener
	Die Frau, die Mutter, die Tochter, die Tante

	Disse navneord som ender på  -    er almindeligvis hunkøn:

	-e
	die Lage, die Hilfe, die Familie, die Rose
	-a
	die Kamera

	-ei
	die Bäckerei
	-ade
	die Serenade

	-heit
	die Dummheit, die Freiheit
	-age
	die Garage

	-keit
	die Tapferkeit, die Möglichkeit
	-anz
	die Allianz

	-in
	die Reiterin, die Chefin
	-enz
	die Konkurrenz

	-schaft
	die Eigenschaft
	-ie
	die Linie

	-ung
	die Achtung
	-ik
	die Politik

	-t (navneord afledt af udsagnsord)
	die Geburt, die Fahrt
	-ion
	die Religion, die Nation

	
	
	-ur
	die Zensur



Intetkøn (n.):
	Metaller
	Das Gold, das Eisen, das Silber

	Bogstaver
	Das A, das B, das C

	Disse navneord som ender på -     er almindeligvis hunkøn:

	-chen
	das Blümchen, das Mädchen
	-ett
	das Duett, das Sonett

	-lein
	das Fräulein
	-in
	das Lanolin

	-tum
	Das Eigentum
	-ol
	das Menthol

	-ma, -o
	das Komma, das Kino
	-ment
	das Sakrament, das Argument

	-(i)um
	das Datum, das Territorium, das Museum
	-nis
	Das Gefängnis,
das Zeugnis

	Navneord, der begynder med: Ge- er almindeligvis hunkøn
	das Getreide, das Geschenk
	
	

	Substantiveret infinitiv, adjektiv, pronomen og partikel
er også hunkøn
	das Schreiben, das Lesen, das Wahre, das Ich, das Aber
	
	




”Kopiering fra denne hjemmeside må kun finde sted på institutioner eller virksomheder, der har indgået aftale med Copydan Tekst & Node, og kun inden for de rammer, der er nævnt i aftalen”

